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  گفت وگو باپرنده شناس فنلاندی درباره آخرین درنای سیبری

گفتم جاسوسم اما جاسوس دُرناها !

 از فنلاند آمده اید به جنوب دریای کاسپین 
برای حفاظت از درناها؟

 اولین آش��نایی من با محیط زیس��ت و پرندگان 
ب��ه ورودم به دانش��گاه در رش��ته جانورشناس��ی 
ب��از می گ��ردد. م��ن در دانش��گاه یو س��ی ال ای 
جانورشناس��ی خواندم. وقت��ی به ای��ران آمدم به 
محیط ه��ای طبیع��ی می رفت��م. به س��احل خزر 
می رفتم و کم کم با پرندگان اخت شدم. اول متوجه 
پرنده ه��ای بزرگی مث��ل فلامینگوه��ا، لک لک ها 
و بعد درناه��ا ش��دم. آنهایی که در ح��ال انقراض 
بودند برایم جالب تر بودن��د. من همین طور در بین 
پرنده ها ب��ودم و مطالعه می کردم. انقلاب که ش��د 
آقای مهندس آش��تیانی که پرنده شناس هستند و 
در محیط زیست بودند پیش��نهاد کردند که درباره 
درناه��ا کار کنم. تقریبا س��ال های بع��د از 1984 
میلادی بود که من به طور جدی ش��روع به مطالعه 
کردم. در آن زمان ما در موسسه مطالعاتی اقتصاد 
اجتماعی بابلس��ر بودیم. من در آن جا اس��تاد زبان 
بودم. من از 1350 در این منطقه هستم. خب زمان 
زیادی اس��ت. من پرنده های زیادی را در کنار دریا 
دیده ام که دیگر نیس��تند. این مس��أله هم غمگین 
کنن��ده، نگران کنن��ده و واقعیت اس��ت. اینها کجا 
رفتند و چرا رفتند؟ ش��ما باید دنبال این س��وال و 

پاسخ آن باشید.
 قدیمی تر ه�ا که گذش�ته های دورتر را هم 
دیده ان�د، می گوین�د تع�داد پرنده ها خیلی 
کمتر ش�ده است. خانم ورس�الو علتش واقعا 

چیست؟
 من می خواهم بگویم که مردم این را می بینند و 
می فهمند تعداد پرندگان کمتر ش��ده است. مردم 
همه می فهمند که تعداد این پرندگان کم شده و در 
اثر شکار یا صید بی رویه باز هم کمتر می شود. ولی 
چرا اقدام می کنند ب��ه صید بی رویه؟ علتش معلوم 
است. دویست سال پیش دامگاه ها به شکلی بود که 
جای نگرانی نداش��ت، ولی الان ب��ا تورهای خیلی 
بزرگ اقدام به ش��کار می کنند. علتش چیس��ت؟ 
به نظر من کش��اورزها در این جا از کشاورزیش��ان 
پول و درآمد کافی کس��ب نمی کنن��د و این علت 
ریشه ای اس��ت. چرا به س��راغ این علت نمی رویم. 
مطمئنا اولین چیزی که آدمی را به کار غیرقانونی 
می اندازد، نیاز به پول است. من در طی این سال ها 
می دیدم که واقعا از کشاورزان پشتیبانی نمی کنند. 
کشاورزان می گویند کش��اورزی بدون سود شده و 
دیگر فایده ندارد و بیشتر سیاست ها برای ساختن 
برج هاست تا اقتصاد کشاورزی! همه می گویند که 
مردم علت این کش��تار و انقراض پرندگان هستند، 
اما س��وال من این اس��ت که چرا آنها کارهایی که 
برای بهبود کشاورزی نیاز بود را انجام ندادند تا نیاز 

و پول محرک کارهای غیرقانونی باشد.
 پ�س ش�ما به عنوان ی�ک تش�کل مردمی 
غیردولتی ب�ا این چالش روبه رو هس�تید که 
باید با مردم کار کنید، درحالی که مقصر وضع 

موجود آنها نیستند!
  ش��ما اگر یک تشکل مردمی هس��تید می دانید 
که باید با م��ردم کار کنید. وقتی ش��ما با ناراحتی 
انتقاد می کنید و آنها نیز ناراحت هس��تند، موضوع 
آگاهی بخش��ی منتفی می ش��ود. دیگر ش��ما چیز 
مثبتی نمی توانید به جامعه بدهید. مس��أله از این 
نظر خاص و مهم اس��ت که بحث پرندگان زوایای 
مختلفی دارد ک��ه در تحلیل ماج��را باید همه آن 
ابعاد دیده ش��ود. مس��أله حالتی چندبعدی دارد. 
شما نمی توانید از کشاورزان حمایت نکنید و بعد از 
آنها بخواهید در زمینه پرندگان و محیط زیستشان 

قانون را رعایت کنند.

  ش�ما درباره علل پرندگان ع�لاوه بر علل 
معمولی ای که گفته می شود مسأله اقتصادی 
مردم و کشاورزان را مثال آوردید. می خواهم 
بپرسم اگر مش�کل اقتصادی مردم حل شود 
دیگر به س�مت ش�کار نمی روند؟ ی�ا این که 
قاچاق پرندگان یا حیات وحش به صورت یک 
تجارت پردرآمد درآمده است و جلوگیری از 

آن خیلی سخت است؟
  در قدیم یعن��ی آن زمانی که م��ن آمدم مردم 
30 میلیون نفر بودن��د، اما الان بیش از 70 میلیون 

هستند. آن دوره مشکل اقتصادی این قدر نبود 
که طبیعت مورد بهره ب��رداری غیرقانونی 
ق��رار گی��رد. روی همی��ن حس��اب این 
تورهای��ی که برای صید اس��ت الان زیاد 

شده اند. ش��کارچی ها و مسأله 
صی��د ک��ه هس��ت و در همه 
جای دنیا هس��ت. اگرچه این 
را بگویم که شکارچیان ایرانی 
آن موق��ع ه��م خیلی ش��کار 
کردند! )می خندد( آن قانون ها 
تأثی��ر ق��وی  نمی توانس��تند 
بگذارند. آن موقع شکار زیادتر 
بود بیشتر شکار می کردند و در 
طی این س��الیان کمتر و کمتر 
شدند و لاجرم ش��کار هم کم 

شده است.
البته شکارچی فکر می کند 
در کشتن حیوان حق دارد. من 
ضدکشتن هر حیوانی هستم. 
شما وقتی آهویی را در دشتی 
می بینید، چقدر زیباست. واقعا 

چطور می شود آن را کشت! مسأله دیگر این است 
که قدیم ها چرخه ای وجود داش��ت و حیوانات در 
آن چرخ��ه زندگی می کردند. ام��ا الان آن چرخه 
از بین رفته و مث��لا خوک ها به خانه مردم می زنند 
برای تأمین غذا. این جا جای بحث دارد که حق با 

کیست؟
  ب�ا این وص�ف ش�ما گیاه خوار هس�تید؟ 

درست حدس زدم؟
 البته گیاه��ان هم درح��ال انقراض هس��تند. 
گیاهخواران اصول��ی دارند که می گویند باید هیچ 
حیوانی کش��ته نش��ود. چطور در هند می ش��ود 
زندگی کرد بدون کش��تن حی��وان، ولی در جای 
دیگر نمی ش��ود. آن ج��ا جمعیت بس��یار زیادی 
دارند، ولی پرنده ه��ا در آن جا هس��تند و در کنار 
خیابان و هر جایی راح��ت زندگی می کنند. حتی 
در محله ه��ای خیلی فقیر هم کس��ی به پرندگان 
کاری نداشت. این خیلی قش��نگ بود. مگر آنها از 
نظر اقتصادی به آن گوشت نیاز نداشتند. من هم 

یک کم بر آن عقیده هستم! 

  پس گاهی می خورید از این پرندگان؟
  بله گاهی می خورم. اما ن��ه از پرندگان دامگاه. 
جوجه می خ��ورم! خ��ب گیاهخوار ب��ودن خیلی 
س��خت اس��ت. )می خندد( ول��ی ی��واش یواش 

می رسیم به آن.
  بس�یار عالی اس�ت! خب حالا چطور شد 
که ب�ه مطالع�ه و حفاظت از درنای س�یبری 

علاقه مند شدید؟
  بعد از انقلاب بود که درناهای س��یبری آمدند 
کنار فریدونکنار و من آن جا بودم. من بابلسر بودم 
و هر روز از دانشگاه می رفتم آنجا. در دانشگاه همه 
که می رفتند برای ناهار، من می رفتم برای دیدن 
پرنده ها. صبح زود و بعد از دانش��گاه می رفتم. 
ک��س دیگ��ری در آن جا نب��ود که ب��ه اینها 
بپردازد. خب این پرنده ها خیلی 
خوش��گل هس��تند. درن��ا خیلی 

زیباتر است. 
مخصوصا ک��ه الان امید )نامی 
که برای آخرین درنای س��یبری 
نهاده اند( تنها است. این پرنده به 
تنهایی 5 هزار تا 10 هزار کیلومتر 

سفر می کند.
  مس�أله انق�راض پرندگان 
آیا به فرهن�گ ضعیف مردم 
بر می گردد ی�ا این که تجارت 
س�ازمان یافته ای  و  گسترده 

در میان است؟
  هرچ��ه باش��د ب��ه نظ��رم با 
اطلاعات درس��ت، با آگاه س��ازی 
از طری��ق رس��انه ها و رادی��و و 
تلویزی��ون ای��ن بح��ران قاب��ل 
کنترل اس��ت. وقتی مس��أله از نگاه افکار عمومی 
 حس��اس و برجس��ته می ش��ود، خودب��ه خ��ود

 م��ردم هم فرهن��گ حف��ظ محیط زیس��ت پیدا 
می کنند. مثل فنلاند ک��ه خیلی در این زمینه کار 
می ش��ود. این قدر این چیزی ک��ه گفتم در آن جا 
پررنگ اس��ت که می گویند در آن جا حیوان بودن 
سخت نیست! )می خندد( همین طور شکارچی ها 
در آن ج��ا مج��وز می گیرن��د و وقتی پرن��دگان و 
حیوان��ات تولید مث��ل می کنند، ش��ما می توانید 
10 درص��د از آن را ش��کار کنی��د. هر ش��کارچی 
می تواند دو تا بگیرد و نه بیش��تر. اگر دو شکارچی 
در فنلاند بروند برای ش��کار و یکی از آنها س��ه تا 
بخواهد بگی��رد، آن دومی به او می گوید که ش��ما 

حق نداری.
 در واقع قانون و فرهنگ همدیگر را تکمیل 
می کنند چ�ون نمی ش�ود با ش�کار بی رویه 
به طور وس�یع برخ�ورد کرد. چ�ون امکانش 
نیس�ت و خیلی بازرس و مام�ور می خواهد. 
می خواهم بدان�م چه تجربه ای در کش�وری 

مثل فنلاند در ای�ن زمینه وج�ود دارد که ما 
می توانیم از آن استفاده کنیم؟

  اول این که مشکل ما این است که خود مامورها 
هم نمی فهمند که فلس��فه ای��ن کار و اهمیت آن 
چیست. ش��خصیت این محیط بانان و مامورها باید 
به گونه ای باشد که مردم را جلب کنند. این خیلی 
مهم اس��ت. دوست داش��تن موضوع به شما امکان 
می دهد که بیش��تر در افکار عمومی تأثیر داش��ته 
باش��ید. دیگر این که بچه ها خیلی مهم و تأثیرگذار 
هستند در آینده. بچه ها از دوره کودکی در خانواده 
آموزش می بینند و بعد به محیط آموزشی مدرسه 
می روند. وقتی بچه ها را از مدرس��ه برای اطلاعات 
گیاهان ب��ه محیط جن��گل می برند در ذهنش��ان 
فرهنگ برخورد با محیط جاگیر می ش��ود. تماس 
با طبیعت ب��رای بچه ها خیلی مهم اس��ت، نه فقط 
از کت��اب. اگر ش��ما از طریق کتاب بگویید دس��ت 
نزن، او برعکس ش��ما می زند. وقتی ک��ه از بچگی 
آموزش می دهید، یقین بدانید اینها در بزرگس��الی 
محیط بانان خوبی می ش��وند. این 10 سالی بیشتر 
طول نمی کش��د. این زمان زیادی نیس��ت، ببینید 
من الان پنجاه سال اس��ت که درباره محیط زیست 
پرندگان کار می کنم. من دیده ام که سی سال پیش 
خیلی بهتر بود. اگ��ر آن موقع بچه ه��ا در مدارس 
تربیت می شدند، خودش��ان الان محیط بان بودند 
ولی متأسفانه این نش��د. آن تربیت باید در مدارس 
شروع شود. ما همیشه عجله داریم و با عجله کاری 
از پیش نمی رود. برای همین ما چند سالی است که 
می خواهیم در فریدونکنار برج پرندگان تأس��یس 
کنیم. اما دولت فنلاند که می خواهد در این زمینه 
پول بدهد ش��رطی دارد و آن هم این ک��ه این برج 
باید برای بازدید و آموزش کودکان هم مفید باشد. 
نه این که فقط برای تجارت و توریس��م باش��د. من 
امیدوارم که دانشگاه س��بز بتواند با سفارت فنلاند 

در ایران این کار را پیش ببرد. 
  مدت زیادی است که در ایران هستید. چه 
چیزی شما را مقیم و پاگیر ایران کرده است؟

  بله من مدت زیادی است در مازندران ساکنم. 
الان با خیلی از دامگاه دارانی که س��ال ها قبل از 
آنها عکس می گرفتم دوس��ت هس��تم. خیلی ها 
از قدیم که من برای عکاس��ی می رفتم دوس��ت 
من مانده اند. در واقع آنها بزرگ ش��ده اند. اخبار 
پرن��دگان را آنها به م��ن می دهن��د و این خیلی 
خوب اس��ت. ایران طبیعت خیلی زیبا و متنوعی 
دارد. خب برای منی که س��رمای فنلاند را تجربه 
ک��رده ام آفتابش جذاب اس��ت. می دانید زندگی 
و سرنوش��ت من با ایران گره خ��ورد. زندگی ام از 
کانادا آغاز ش��د. آن جا به دنیا آمدم، فنلاند بزرگ 
ش��دم و در آمریکا ب��ه تحصیلاتم ادام��ه دادم. با 
 UCLA همس��رم آق��ای توکل��ی در دانش��گاه
آمریکا آشنا شدم و بعدها با هم ازدواج کردیم. در 
دورانی که تحصیلاتم را ادامه می دادم به بیماری 
س��ل دچار ش��دم و دو، سه س��ال در بیمارستان 
بستری شدم. ش��اید برای ش��ما جالب باشد که 
من فوق لیسانس ژورنالیس��م هم گرفته ام. من و 
همس��ر ایرانی ام به دلیل این که تفاهم نداشتیم 
از هم جدا ش��دیم. او به آمریکا برگش��ت و من و 
دو فرزندم در ای��ران ماندگار ش��دیم. این را هم 
بگوی��م که دوره های زی��ادی را در ای��ران تجربه 
کردم. یک زمانی این جا ارتباط با خارج نداش��ت 
و هم��ه نگاه ها مظنون ب��ود. آن موقع من حاصل 
تحقیقاتم را در اختیار موسسه جهانی درناها قرار 
دادم. یادم هست آن سال ها عده ای به من نسبت 
جاسوسی داده بودند. من هم گفتم درست است 

من جاسوسم اما جاسوس درناها!

ذره بین

شفارود، سدی بدون مجوز   با 20درصد پیشرفت فیزیکی

بزرگترین س��د ایران یعنی س��د ش��فارود استان 
گیلان برای خودش ماجرایی ش��ده است. از یک سو 
س��ازمان محیط زیس��ت ادامه اج��رای آن را منتفی 
می داند و از س��وی دیگر استاندار گیلان ضمن انتقاد 
از محیط زیس��ت اصرار ب��ر س��اخت آن دارد و دولت 
با ه��ر روز تأخیر در اجرای پ��روژه به پیمانکار چینی 
خس��ارت پرداخت می کند. این وس��ط باز هم بحث 
نافرمانی ه��ای دیگر س��ازمان ها و نادیده انگاش��تن 
سازمان محیط زیست مطرح می شود. سازمانی که در 
این 2 سال شاید پرکار تر از دیگر سازمان ها بوده چراکه 
برای احیای محیط زیست به شدت تخریب شده در 
طی سالیان گذشته کار بسیار سخت و طاقت فرسایی 
دارد. از یک طرف باید پاسخگوی مردم و رسانه باشد 
و از طرف دیگر باید با کارشکنی ها و غیرقانونی عمل 
کردن سایر نهادها دست وپنجه نرم کند. یکی از این 
درگیری ها همین مسأله س��د شفارود است. این سد 
در شهرستان رضوانشهر استان گیلان واقع شده و به 
گفته مسئولان بزرگترین سد مخزنی ایران است که 
در حال حاضر به یکی از پرمناقش��ه ترین موضوعات 
زیست محیطی اس��تان گیلان تبدیل ش��ده است. 
سدسازی موضوعی است که در کشورهای پیشرفته 
به حاش��یه رانده ش��ده ولی هنوز در کشور ما مظهر 
توسعه به شمار می رود. سدی که استاندار گیلان قویا 
بر ساخت آن پافش��اری می کند و آن را برای توسعه 
گیلان و کشاورزی ضروری می داند و حاضر است به 
هر قیمتی که شده آن را اجرایی کند. در صورتی که به 
گفته اهالی و کارشناسان محیط زیست این سد فجایع 
انسانی و زیس��ت محیطی غیرقابل جبرانی به همراه 
خود دارد. یک��ی از این اثرات منفی ناب��ودی بیش از 
100هکتار از جنگل های هیرکانی است. در این مسیر 
به نظر می رسد که شرکت هایی هم به دلیل منافعشان 
از اجرایی شدن آن حمایت می کنند شرکتهای مثل 
شرکت شفارود و چوکا که می توانند از حجم وسیعی 
از درختان قطع شده استفاده کنند. سد شفارود قرار 
است آب شرب شهرستان های رضوانشهر و پره سر، 
آب کش��اورزی، آب موردنیاز صنعت و همچنین آب 
موردنیاز برای تولید ان��رژی برق آبی را تأمین کند اما 
کارشناسان محیط زیست معتقدند که اگر درختان 
این منطقه به منظور ساخت سد قطع شوند علاوه بر 
این که بروز سیلاب در منطقه را محتمل تر می کند، 
همچنین باعث افزایش فرسایش و لغزش های متعدد 
زمین در منطقه می شود. از اثرات انسانی آن می توان به 
آواره شدن اهالی روستاهایی اشاره کرد که در مسیر 
ساخت این سد به زیر آب می روند، بنابراین اهالی آن 

منطقه که به شدت به زادگاه 
خ��ود از لح��اظ امرارمع��اش 
وابس��ته هس��تند، مجب��ور 
می شوند به شهرهای نزدیک 
مهاج��رت کنند که ب��ا وجود 
پایین بودن فرصت های شغلی 
نسبت به مهارتی که دارند و بالا 
بودن نرخ بیکاری در اس��تان 
گی��لان پیامده��ای غیرقابل 
جبران انس��انی در پی خواهد 

داشت.
وزارت نیرو از دولت 
قبلی مجوز ساخت دارد

ماجرا از ای��ن قرار اس��ت که در دولت قبلی س��د 
ش��فارود به مانند س��ایر پروژه ه��ای عمرانی بزرگ 
بدون ارای��ه ارزیابی زیس��ت محیطی همگی مجوز 
گرفت و اجرایی ش��د. در نتیجه ای��ن موضوعات در 
دولت جدید ک��ه با روی کار آمدن دکت��ر ابتکار روح 
تازه ای در کالبد محیط زیست دمیده شد، به چالش 
جدید این س��ازمان با دیگر نهادها تبدیل شده است. 
در گزارش مورخ 25فروردین 93 »ش��هروند« از قول 
دکتر متصدی، معاون محیط زیست انسانی سازمان 
محیط زیست، آمده که این پروژه هنوز گزارش ارزیابی 
زیس��ت محیطی ندارد و س��اخت آن منتفی است و 
اگر گزارش ارزیابی آن به دس��ت سازمان برسد و این 
گزارش از س��وی سازمان تأیید ش��ود آن موقع است 
که شرکت مجری این پروژه می تواند کار خود را آغاز 
کند اما اگر سازمان ارزیابی را تأیید نکند هیچ مجوزی 
برای احداث سد صادر نمی شود. مجوزی که تاکنون 
از س��وی سازمان محیط زیس��ت داده نشده ولی سد 
شفارود مدتی اس��ت که در حال اجراست. همچنین 
در گفت وگوی »ش��هروند« با علیرضا رحمتی، معاون 
دفتر ارزیابی محیط زیست در شماره 288 این روزنامه 
مورخ 6 اس��فند 92 به اثرات منفی سد شفارود اشاره 
شد. در آن گفت وگو معاون دفتر ارزیابی محیط زیست 
به »ش��هروند« گفت:  »در مورد سد شفارود در گیلان 
چون بحث جنایت جنگلی مطرح بود، یعنی قرار بود 
برای احداث س��د 350هکتار جنگل نابود شود هنوز 
سازمان مجوزی برای اجرا نداده است و به دلیل ارایه 
نشدن ارزیابی زیست محیطی هیچ گونه مجوز قانونی 
برای اجرا صادر نشده است اما اجرای آن به دلیل بحث 
فاینانس اعتباری یا دریافت بودجه شروع شد و چند 
سالی است که در حال اجراس��ت. در مقابل سازمان 
محیط زیست با اجرای آن مخالف است چون این سد 
حجم بسیار زیادی از پاکتراش��ی جنگل را به همراه 
دارد. در حال حاضر دیوان محاسبات در حال بررسی 
این پروژه است و امیدواریم سازمان دیوان محاسبات 
حکم به توقف پروژه بدهد. بعد از این حرف وحدیثها 
ظاهرا پروژه متوقف نشده و همچنان در حال اجراست. 
اظهارنظرهای معاون سازمان محیط زیست و 

استانداری گیلان 
ماجرا بعد از گذشت یک سال همچنان در پرده ای   
از ابهام باقی ماند. برخی می گفتند که پروژه متوقف 
خواهد شد و دیوان محاس��بات حکم بر توقف پروژه 
را داد و برخ��ی دیگر آن را تکذیب می کردند تا این که 

دکتر کیخا به همراه نماینده سازمان ملل برای بازدید 
از تالاب انزلی و به مناس��بت فرارس��یدن روز جهانی 
تالاب هفته گذش��ته به انزلی آم��د و در گفت وگو با 
»شهروند« نظر سازمان در مورد سد شفارود را منفی 
دانست و ضمن اعلام بی خبری از این که سد شفارود 
در حال س��اخت اس��ت، تأکید کرد:  پاسخ معاونت 
محیط زیس��ت طبیعی در اجرای سد شفارود منفی 
بود و ما هیچ مجوزی برای فعالیت اجرای س��د صادر 
نکردیم و اگر هم الان دارند فعالیت می کنند غیرقانونی 
است. این گفته ها که در سایت های محلی هم منتشر 
شد واکنش های متعددی از سوی استانداری گیلان 
در پی داش��ت که در نهایت نجفی اس��تاندار گیلان 
ضمن انتقاد شدید از اظهارات دکتر کیخا بیان داشت: 
»پروژه س��د ش��فارود تنها پروژه ای بود که در  س��ال 
گذشته از فاینانس چین بهره گرفته است. معاون اول 
رئیس جمهوری اظهار کرد: اگر مشکل اجرای این سد 
با محیط زیست حل نشد به من این مسأله را گزارش 
کنید و معصومه ابتکار رئیس سازمان محیط زیست 
نیز از علاقه خود برای حل مشکل خبر داده است اما 
به  رغم این مسأله معاون سازمان محیط زیست کشور 
در س��فر به گی��لان در گفت وگو با یکی از رس��انه ها 
اظهارات نس��نجیده ای مطرح می کند. انتقاد نجفی 
فقط به معاون سازمان محیط زیست ختم نشد، وی به 
رسانه ای که این نقل قول را از دکتر کیخا منتشر کرده 
بود انتقاد کرد و گفت: »رسانه ها نباید در این خصوص 
بزرگنمایی کنند و اظهارات نسنجیده یک فرد را که 
درست برخلاف نظر رئیس��ش بوده را انتشار دهند.« 
دکتر نجفی در دیگر س��خنانش بازه��م دکتر کیخا 
را مورد انتقاد ق��رار داد و اف��زود: »آن فرد برای این که 
می خواه��د در انتخابات آینده ش��رکت کند چنین 

اظهارات نسنجیده ای به زبان می آورد.«
 معاونت دفتر ارزیابی محیط زیست:  

در احداث پروژه سد شفارود قانون رعایت 
نشده است

اما حمی��د جلالوندی، مدی��رکل دفت��ر ارزیابی 
زیست محیطی در واکنش به اظهارات استاندار گیلان 
به »شهروند« درخصوص سد شفارود تصریح می کند: 
س��ازمان محیط زیس��ت بنابر ملاحظ��ات خودش 
نمی تواند مجوزی برای اجرای این پروژه بدهد. یکی 
به خاطر مسائل ماهیتی این پروژه که همان تخریب 
جنگل هیرکانی است که عملا با وزارت نیرو و سازمان 

مراتع و جنگلها مخالف است. 
مدیر کل دفتر ارزیابی ضمن این که سازمان از نظر 
مبنایی با این پروژه مخالف است، تأکید می کند: از طرف 
دیگر ما با مسائل اداری و قانونی 
این پروژه درگیر هستیم. درواقع 
باید قبل از اجرا این پروژه مجوز 
ارزیابی می گرفت که چنین نشد 
که الان به فکر افتادند و به دنبال 
این کار هس��تند ک��ه از نظر ما 
دیگر ارزیابی از دستور کار خارج 
اس��ت چرا که پروژه 20درصدد 
پیش��رفت فیزیک��ی دارد و این 
یعنی گزارش ارزیابی دیگر برای 
این پروژه صدق نمی کند و خارج 
از دس��تور اس��ت. وی در ادامه 
می افزاید:  از این منظر هم قانون 
رعایت نشده و هم پیش��رفت فیزیکی دارد که گزارش 

ارزیابی در آن صادق نیست. 
حمید جلالوندی تصمیم بر اجرای ادامه این پروژه 
را منوط به تصمیم هیأت دولت و شورایعالی حفاظت 
محیط زیست دانسته و اذعان می کند:  چون در این مورد 
با وزارت نیرو اختلاف نظر داریم تصمیم درخصوص این 
پروژه را حواله دادیم به خود هیأت دولت و شورایعالی 
حفاظت محیط زیس��ت تا در این مورد تعیین تکلیف 
کنند. جلالون��دی در گفت وگو با »ش��هروند« تصریح 
می کند: در حال حاضر که من با شما صحبت می کنم 
هنوز گزارش را به ش��ورایعالی حفاظ��ت ندادیم و این 
گزارش در مراحل انتهایی خود اس��ت. از نظر سازمان 
محیط زیس��ت این پروژه ها قبل از اج��را باید گزارش 
ارزیابی را می دادند که چنین نکردند و از نظر ما اجرای 
آن غیرقانونی است. یعنی از منظر فنی سازمان دیگر 
نمی تواند کاری در این خصوص انجام دهد. یعنی یک 
زمانی می ش��د مثلا در مورد تاج سد یا چطور سد اجرا 
ش��ود یا مس��ائل فنی دیگر حرف زد ولی این مربوط 
می ش��د به ارایه گ��زارش ارزیابی زیس��ت محیطی از 
سوی مجری و بررسی ارزیابی زیست محیطی از سوی 
س��ازمان که این کار صورت نگرفت ولی در نهایت این 
پروژه ش��کل گرفته و الان دیدند که مجوز ندارند برای 
گرفتن مجوز سراغ محیط زیس��ت آمدند که سازمان 
هم دیگر نمی تواند مجوز صادر کند چون از دستور کار 
خارج است. درواقع این پروژه از نظر ارزیابی قابل بررسی 
نیست. از طرف دیگر شرکت مجری و وزارت نیرو هم 
آمده تأمین اعتبار گرفته، فاینانس خارجی تعیین شده و 
سهم دولت ایران هم پرداخت شده و پروژه هم تا حدی 
اجرا شده و در نتیجه از این منظر هم دیگر کارها شده 
است و قابل برگشت نیس��ت. حالا این به عهده هیأت 
دولت است که با همه این کم وزیادها تصمیمی بگیرد 

که آیا این پروژه اجرا شود یا نه.

ماج��رای اجرایی ش��دن پروژههای ب��دون مجوز 
محیط زیست داستان تازه ای نیست، در گوشه و کنار 
این سرزمین از این دست پروژهها زیاد دیده می شود 
مثل پروژه انتقال آب سبزکوه، انتقال آب بهشت آباد 
که همگی بدون مج��وز ولی در حال اجرا هس��تند. 
پروژه هایی که همگی به نوعی محیط زیست را نابود 
می کنند و خسارات زیادی به همراه دارند. حال باید 
دید مناقشه سدشفارود حل می شود یا این که شاید 
پرونده به مراجع قانونی و نظارتی بالاتر ارجاع می شود؟

|  بهروز مهدیزاده | 
|  مهدی بازرگانی    |    

 سد شفارود قرار است 
آب شرب  ، آب کشاورزی، آب 
موردنیاز  برای صنعت و تولید 
انرژی برق آبی را تأمین کند 
اما کارشناسان   معتقدند که 
اگر درختان این منطقه  قطع 
شوند علاوه بر این که بروز 

سیلاب در منطقه را محتمل تر 
می کند،   باعث افزایش فرسایش 
و لغزشهای متعدد زمین   می شود

کشاورزها در این جا از 
کشاورزیشان پول و درآمد 
کافی کسب نمی کنند و این 
علت ریشه ای است. چرا به 
سراغ این علت نمی رویم. 

مطمئنا اولین چیزی که آدمی 
را به کار غیرقانونی می اندازد، 
نیاز به پول است. من در طی 

این سال ها می دیدم که واقعا از 
کشاورزان پشتیبانی نمی کنند.

 عاشق پرندگان است، اما خانه اش پر از گربه است. ویلایی در رویان مازندران دارد که به سبک خانه های فنلاندی 
از چوب ساخته شده است. الن ورسالو جانورش�ناس و پرنده شناس فنلاندی است که مدت هاست در مازندران 
زندگی می کند. خانه ای زیبا پ�ر از خرت و پرت و خاطره و عکس پرندگان. برای ما ایرانی ها چش�م چرخاندن در 
خانه ای تماما چوبی و پر از دیدنی های جورواجور، زیبا و در عین حال همراه با حس�ی غریب اس�ت. اما مس�افر 
فنلاندی ما سال هاست که در این خانه که خودش چوبش را از فنلاند آورده از پرندگان می خواند و می گوید  و جالب 
این که گربه ها و مرغ ها در حیاط او کنار هم در صلح و صفا زندگی می کنند. با او درباره درناها، پرنده ای که برایش دل 
می سوزاند و برای حفاظتش در ایران ان جی او ثبت کرده صحبت کردیم. خانم ورسالو با لبخند و حرارت قصه تلخ 
انقراض پرندگان را برایمان روایت کرد، از اختلاف هایی که بین فریدونکناری و سرخرودی و ازبرمی در آوردن باغ 

پرندگان به شهر خود وجود دارد گله کرد و باز از امید، آخرین درنای سیبری سخن گفت.
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